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A tudósok együttműködését követnie kell 

a diplomaták együttműködésének 
Magyar felszólalás az ENSZ v Hág űr-bizottságé ban 

A világűr békés felhasználására alakult 
ENSZ-bizottság negyedik ülésszakan fel-
szóialt Csatarday Károly, a magyar küldött-
ség vezetője. Az általános vitában mondott 
beszédében méltatta a legújabb szovjet-
amerikai tudományos és technikai meg-
egyezés jelentőségét a vi lágűr békés felhasz-
nálásához szükséges nemzetközi együttmű-
ködés szempontjából. Kifejtette, hogy az 
űrrepülés terén elért nagyszerű eredménye-
ket az egész emberiség sajátjának tekinti. 
Reményét fejezte ki. hogy a kialakuló nem-
zetközi együttműködés ú j tudományos ered-
ményei az egész emberiség javát fogják 
szolgálni. 

— A tudósok nemzetközi együttműködé-
sét követnie kell az államférfiak és diplo-
maták együttműködésének, hogy erősödjék 
a kölcsönös megértés és a világ népéének 
barátsága — mondotta a magyar szónok. 

A bizottság előtt ál ló jogi kérdésekkel 
kapcsolatban hangsúlyozta, hogy az alapel-

vek deklarációjának kötelező jogi erőveTM-
ró egyezménynek kell lennie. Tartalmaznia 
kell az űrkutatás szabadságát, az á l lamok 
egyenlő jogait az űrkutatásban, valamint 
az ENSZ-alapokmány és a nemzetközi 
jog alkalmazhatóságának elveit. A dekla-
rációnak a többi között d kell t i ltania 
a karos következményekkel járó cse-
lekményeket az űrben. valamint aa 
űrkutatast szolgáló eszközök felhaszná-
lását háborús és faji propaganda terjeszté-
sere es kémkedés eéljaira. 

A nemzetközi együttműködés kérdéseit 
elemezve szólt arról, hogy több kelet-euró-
pai ország tudósaival együtt hazánk tudó-
sai is eredménnyel vesznek részt a szovjet 
űrhajósok út jának megfigyelésében. 

A magyar küldött befejezésül kifejezte 

azt a reményét, hogy a bizottság munká ja 

eredményekkel fog zárulni az ú j , kedvező 

körülmények között. 

Dobi István fogadta 
újdelhi nagykövetünket 
, Dobi István, az Elnöki Ta-1 
nács elnöke pénteken fogad-
ta Nagy Jánost a Magyar 
Népköztársaság újonnan ki-
nevezett delhi nagykövetét, 
aki a közeljövőben utazik ál-
lomáshelyére. 

»Kuba szabadabb, mint Louisiana« 
B o t r á n y o s k i h a l l g a t á s a C a p k ó f i a m b a n 

Washingtonban csütörtökön ftetztkkilSsaal fogadta, és a Caipítólium rendőrségét. Több 
nagyszámú hallgatóság zsú- feszültség csak fokozódott, tucatnyi rendőr vetette rá 
folódott be a Capitói ium amikor Hoffman átlátszó rá- magát a Kuba mellett twn-
egyik termébe, hogy tanúja galmakat hangoztatott m á d tetőkre, akiket ütlegekkel 
legyen az amerikai külügy- útitársai, m ind Kuba efien. távolítottak el a teremből, 
minisztérium t i la lma ellené- Az elnök többször igénybe 
re Kubába utazott amerikai vette a teremöröket, majd a 

rendőröket is, akik a felhá-
borodott tömegből hat em-
bert kiragadtak ée - megbötsn-
eeelve elvezettek. 

A bizottság masodífcnaflt*E. 
Laub diákot, a kirándulás 

diákok kihallgatásának. 
A diákokat a képviselő-

ház úgynevezett amerikaelle-
nes tevékenységet vizsgáló 
bizotteaga idézte maga elé, 
hogy a kirándulás miatt a 
hazafiatlansag gyanújába ke- szervezőjét kezdte faggatni, 
úeredett fiatalokat kivallassa. Laub nem volt hajtandó foly~ 

Az elnök elsőnek egy B. tarái Hoffman rágalma rt. 

Hoffman nevű bostoni telek- Kijelentette: -A kubai /for-

ügynököt szólított fel valló- radaíom átjár ragyogó 'sáken-í 

mástételre. Hoffman elmon- rek szegélyezik*. Az etnök 

dotta, hogy a UIA (az ame- egyik kérdésénél több cfcák 

rikai katonai hínszerzöszol- közbekiáltott: -Kuba szabet-

gálat) és az FBI fa szövet- dabb, min t Looistane álla— 

ségi nyomozó irodaj embere, munk l* (Az Egyesült Átia-

és tanulmányi kirándulását mok néger lakta défj áMa-

arra használta fel. hogy meg- rrraj A jelszót a hallgatóság 

fNyeléseket gyűjtsön. Hoff- közül is sokan átvették. Ek-

szavait a hallgatóság kor az etnök mozgósította a/ 

A bizottság a botrányos 
kihallgatás folytatását el-
halasztotta. 

Angol vétó 
a Biztonsági Tanácsban 

A Biztonsági Tanács pénte-
ken szavazott arról a hatá-
rozati javaslatról, amelyet 
Marokkó, Ghana és a Fülöp-
szigetek a dél-rhodesiai kér-
désben közösen beterjesztett. 

Anglia a határozati javas-
lat ellen foglalt állást. Mi-
vel a határozathozatalhoz az 
öt ál landó tag egyhangú sza-
vazatára van szükség, az an-
gol vétó megakadályozta a 
határozati javaslat elfogadá-
sai. 

Megkezdődnek 
a tárgyalások Laoszban 

Souvanna Phouma nyilatkozata 
Souvanna Phouma, a la-

oszi ideiglenes kormány mi-
niszterelnöke Párizsban a 
diplomáciai sajtószövetség 
ebédjén kijelentette: Laosz 
népe békét akar és támogat-
ja a semlegesség politikáját. 
A miniszterelnök azt mon-
dotta, hogy pénteken jó hírt 
kapott Vientianéból. E sze-
rint javul az országban a 
helyzet és megkezdődnek a 
tárgyalások a közigazgatás és 
a fegyveres erők egyesítésé-
ről. 

Souvanna Phouma kijelen-

tette, hogy a nehézségeket 

részben a »külföldi beavat-

kozás« okozza, valamint az. 

hogy az ország még nincs 

egyesítve. 

»Moszkva és Washington 
kívánja a békés együttélést 
— folytatta a miniszterelnök, 
örü lnénk, ha az valóban 
megvalósulna. 

Souvanna Phouma emlé-
keztetett arra, hogy az Egye-
sült Ál lamok hosszú ideig 
nem akarta elismerni Laosz 
semlegességét és segítette No-
savan tábornokot. Csak a 
szovjet kormányfő és az ame-
rikai elnök bécsi találkozása 
után volt haj landó az Egye-
sült Ál lamok elismerni La-
osz semlegességét. 

Souvanna Phouma kifejez-

te azt a szilárd meggyőződé-

sét, hogy Laosz megőrizheti 

semlegességét, amelyet »13 

ál lam szavatolt*. 

Folytatta munkáját 
a z Interparlamentáris Unió 

ülése 
esStorföfeön délután Belg- különböző t&rsadálmi rend-

radban folytatta munká já t szerű ál lamok békés együtt-
az Interparlamentáris Unió működésének fontosságát és 
52. ülésszaka. azt, hogy minél inkább ki 

A délutáni ülésen fel szólalt k d í terjeszteni a békés 
San Pejve, a Szovjetunió együttműködést a gazdasági 
Legfelsőbb Tanácsa Nemzeti- élet és a .kultúra területére, 
uégi Tanácsának elnöke. Az értekezleten az Inter-

A szovjet küldöttség veze- parlamentáris Unió tanácsá-
töje meghívta az Interparia- nak ú j elnökéül J . Vilfan ju-
mentáris Un i ó t hogy 1966- goszláv küldöttet választói-
ban 55. ülésszakát Moszkva- ták meg. Ezenkívül megvá-
ljon tartsa. lasztották az elnökhelyettest, 

Ugyancsak a délutáni iüé- köztük a Szovjetunió, Má-
sén beszédet mondott Jlíol- gyarorszag. az Egyesűit Al-
udt Erik. a magyar küldött- larnok. Anglia és Franciaot-
ség vezetője. Hangsúlyozta, a szág képviselőjét 

Tanácskozás 
a mezőgazdaság időszerű tennivalóiról 

A megyei tanácsok mező- az őszi árpa, október 20-ra 
gazdasági osztályvezetői és a pedig az őszi búza ü t é sé t 
mezőgazdaság vezető szak- befejezzék, 
emberei pénteken a Földmű- Keserű János földművelés-
velésügyi Minisztériumban ügyi miniszterhelyettes fel-
tárgyalták meg a soron követ- szólalásában áttekintette a 
kező legsürgősebb tennivaló- nemrég lezárult gabonabeta-
ka t A megyei szakemberek karítási időszak tanulságait, 
beszámolói szerint több me- majd a soron következő 
gyében reális lehetőség van feladatokat tagjsáfa-a meaö-
ama, hogy szeptember végéra gazdasésbara 

Készül a vílkmosforgalom-irányító 
berendezés 

Nyolcszázötvenmillió forint 
egyetlen év alatt 

MTESZ szegedi munkabizottságának tanulmánya 
az ipar exporttevékenységéről 

Az export — ma már köz- delmet, hanem mert mégha- júból azonos értékű expor-
tadomású — a népgazdaság tározza a hazai ipar fejlő- tot bonyolít le, a szalámi-
szamara elsőrendű fontos- désének színvonalát is. A gyár téliszalámi-exportja 
sagú, nemcsak azzal, hogy megyei pártbizottság felké- folyamatosan növekszik, s 
megalapozza a külker es ke- résére a Műszaki és Termé- ez a termékük minden szem -

szettudományi Egyesületek pontból a legmagasabb wi-
Szövetségének szegedi inté- lágszinvonalon áll. 
ző bizottsága mellett A textilipar kivitele is 

külön munkabizottság fog- mind nagyobb, s csupán a 
lakozott a Csongrád megye, szegedi ruhagyár és a juta-
s benne Szeged ipara ta- áru gyár exportja esett visz* 
valyi exporttevékenységé- sza, illetve szűnt meg rajtuk 
nek mélyreható elemzésé- kívül álló okok miatt, 
vet. Az ipar átszervezése ter-

ö t ipari ágazat 35 üzemé- mészétesen sok tekintetben 
ben végeztek tanulmányokat, megváltoztatta a tavalyi ké-
s megállapították, hogy — pet. Hiszen 
néhány nem vizsgált üzemet azzal például, hogy a sw-
leszámítva — csaknem 850 
mil l ió forint értékben expor-
táltak á megye üzemei 1962-
ben. Az exportérték terme-
lésének üteme a gépipart 
kivéve növekedett. A megyei 
átlagnál sokkal jobb ered* 

, - - » 

A Fővárosi Villamosvasút gyengeáramú osztályának 
dolgozói építik Szegeden, a Petőfi sugárúton a villamosfor-
galom-irányító berendezést — mint képünk mutatja. Ez a 
több éves ütemű munka egy része. A diszpécseri forgalom-
irányító berendezés kábelszerelési munkálatai a Petőfi su-
gárúton még idén elkészülnek. Ennek a berendezésnek a lé-
nyege, hogy a munka teljes elkészültekor a megállókban el-
helyezett telefonkészülékeken meghibásodásokat vagy bal-
eseteket azonnal lehet a diszpécser központtal közölni. Ez 
a közvetlen kapcsolat elősegíti majd az esetleges üzemzava-
rnak AVOis lógatutasát. 

gedi kcndcrüzrmek egye-
sültek, megnyílt a lehető-
sége, hogy az alapanyagot 
szolgáltató kenderfonó, és 
a feldolgozó újszegedi szö-
vődé között a legszorosabb 
kapcsolat alakuljon ki. 

ményt ért el e tekintetben a A tanulmány azonban jó né-
szegedi szőrmefeldolgozó, a hány most is érvényes hiá-
konzervgyár, a szalámigyár, nyosságra hívja fel a fi-
a kenderfonó és a rostkiké- gyeimet 
szító vá l la la t A közvetett Elsőnek érdemes megerrúí-
export értéke viszont sehol teni, hogy valamennyi ipar-
sem volt megállapítható, ágban nagyobb együttműkö* 
mert gyártmányaik hováke- désre lenne szükség 
rüléséről az üzemek nem a termelő üzemek, és a 
tudtak pontos képet adni. forgalomba hozó kiitkeres-

javu l t a kiviteli cikkek kcdclem között, 
minősége, A konzervgyár nem tudja 

ami abból is megállapítha- például, hogy termékei a 
tó. hogy csökkent a MERT külföldi piacon milyen szin-
visszavetéseinek száma. Csu- vonalon állnak, mert nem 
pán a bőriparban, a tanácsi kap róla kellő tájékoztatást, 
és a szövetkezeti iparban for- Hasonló panasszal élnek a 
dult elő visszavetés. Minő- textilipari üzemek is, szá-
ségi kötbért is mindössze két mukra szintén igen fontos 
szegedi üzemnek, a cipó- volna a piacok alapos isme-
gyárnak és a konzervgyár- rete. Anná l is inkább, mert 
nak kellett fizetnie, örven- a tőkés ál lamokba irányuló 
detes. hogy export megtartásának s 

csaknem egyharmaddal még inkább növelésének ez 
több áruféleség készült alapvető feltétele. Sok ba: 
exportra, mint 1961-ben, van a szállítási szerződések 
az exportált cikkek előál- megkötésének idejével vala-
lításának önköltsége ala- mint az alapanyagrendelés 
csonyabb volt, mint az sorolásával a gyártóműnél, 
összes üzemi költségek Általános tapasztalat az is, 
szintje. hogy 

Ez azt mutatja, hogy a gaz- exportgazdaságossági 
dasági érdek a kivitelre 
szánt termékek előállításá-
nál jobban érvényesül, min t 
amikor a hazai piacra ter-
melnek. 

Más más, de számos kér-

mítások nélkül nem lehet 
eredményes az exportte-
vékenység. 

Az MTESZ munkabizottsá-
gának kitűnő tanulrpánya fe-

désben mégis azonos kép h e ^ 3 é g e t 3 2 OSSZO~ 
tárul fel az iparáganként ©^-dag anyag to-
végzett elemzésekkel. A bőr- elemzésére, szamtalan 
iparban például nőtt a tőkés ««dig meg alaposabban fel 
országokba ' i rányu ló export, «em tart közgazdasági kér-
s javult a gyártmányok mi- ^ feldolgozására, 
nősége, de a szegedi cipő- \ tapasztalatok hasznosi-
gyárban, mint ismeretes, lása 
anyagellátási zavarok hátrál- végsősoron Csongrád megye 
tatták a termelést. Az élei- és Szeged iparának hírnevét 
miszeripárhoz tartozó pap- öregbítheti a kütíöldi váaár-
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